
Besvarelse af forsvarsudvalgsspørgsmål nr. 250 stillet af folketingsmedlem Frank Aaen, EL.

Spørgsmål nr. 250:

Vil ministeren redegøre for, hvordan psykiske skader hos soldater registreres og 
behandles?

Svar:

Til brug for min besvarelse af spørgsmålet har Forsvarsministeriet indhentet en udtalelse fra 
Forsvarskommandoen, som i den anledning har oplyst følgende:

”Såfremt det vurderes, at en hjemvendt soldat har en psykisk belastningsgrad, der kan 
betegnes som en skade, kan den anmeldes som en arbejdsskade til Arbejdsskadestyrelsen. 
Til brug for en afgørelse i en sådan sag vil der blive indhentet de fornødne vurderinger og 
udtalelser bl.a. fra psykiater og evt. psykolog med henblik på at afgøre, om der er tale om 
en arbejdsskade.

Forsvaret har gennemført godt 700 visiterende samtaler om året de seneste tre år.
Henvendelserne kommer fra både soldater og pårørende. De forhold som angives under 
samtalerne er af meget varierende karakter. Betegnelsen ”psykiske skader” indgår ikke som 
en særlig kategori. 

Af de godt 700 nyoprettede sager årligt tilbydes ca. 85 % et behandlingsforløb enten i regi 
af forsvaret eller hos en netværkspsykolog ude i landet. De resterende ca. 15 % af 
henvendelserne falder enten ikke indenfor visitationskriterierne, eller den første indledende 
samtale er tilstrækkelig”.

Jeg kan henholde mig til det af Forsvarskommandoen oplyste.
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